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نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس با اشاره 
به اقدامات وزیر صمت بــرای پس گرفتن امضا 
متقاضیان استیضاح اظهار کرد: وزیر آقای رئیسی 
در طول ۱۰ روز گذشــته به روش هایی متوســل 
شده که خود آنها به دولت های گذشته نقد داشتند. 
روش هایی که به هیچ عنوان در شأن دولت انقلابی 
آقای رئیسی نبوده و ایشان باید در پیشگاه خداوند، 

مردم و وجدان خود پاسخگو باشد.
صدیف بدری  در گفت و گو با خانه ملت،  در رابطه با عملکرد 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفـت: سابقه اقدامی که هم اکنون 
تعدادی از نمایندگان دغدغه مند مجلس در خصوص استیضاح 
وزیر صمت انجام می دهند به چند ماه گذشته باز می گردد؛ هنگام 
اعلام وصول طرح استیضاح وزیر صمت، رئیس جمهور قول 
تفکیک وزارت صمت و معرفی دو وزیر جهت اخذ رای اعتماد 
را به مجلس داد. این امر بدین معنی است که رئیس جمهور نیز 
ناتوانی وزیر برای اداره وزارت صمت را قبول داشــته است اما 

متاسفانه این وعده و دغدغه استیضاح کنندگان عملیاتی نشد.
وزیر صمت به وعده ها خود عمل نکرده است

این نماینده مردم در مجلس با اشاره به وعده های وزیر صمت 
هنگام اخذ رای اعتماد از مجلس اظهار کرد: ارزیابی ما این است 
کــه وزیر صمت به برنامه ها و وعده های خود به خوبی عمل 
نکرده و وضعیت قیمت کالاها در کف جامعه متفاوت از آمار و 

ارقامی بوده که وزیر صمت در جلسات اعلام می کند.
بدری با بیان اینکه وزیر صمت به عنوان مسئول ستاد تنظیم 
بازار باید مانع افزایش قیمت کالاها در طول ماه های گذشــته 
می شد، عنوان کرد: در طول یک سال گذشته نرخ اقلام خوراکی، 
لوازم خانگی و مواد شوینده افزایش نجومی داشته در حالی که 

وزارت صمت مدعی کنترل بازار شده و عنوان می کند »اگر ما 
نبودیم قیمت محصولات چندین برابر می شد« که این حرف به 

هیچ عنوان قابل قبول نیست.
 عرضه خودروهای دپو شده در پارکینگ

 افزایش تولید نیست
وی با انتقاد از ضعف نظــارت وزارت صمت در حوزه کنترل 
قیمت های محصولات در بازار داخلی عنوان کرد: وزارت صمت 
مدعی است تولید خودرو ها افزایش داشته است در حالی که عرضه 
بیش از 100 هزار خودرو دپو شده در پارکینگ خودروسازها را به 

عنوان رشد تولید مطرح کرده است. در خصوص کنترل قیمت 
خودروهای تولید داخل نیز شاهد اقدام موثری از سوی وزارت 
صمــت نبودیم به نحوی که قیمت برخی از خودروها در طول 
یک سال گذشته بدون بهبود کیفیت افزایش چشمگیری پیدا 

کرده که به هیچ عنوان در شان مردم ایران نیست.
خودروهای قدیمی خارجی با کیفیت تر از 

خودروهای صفر کیلومتر داخلی هستند
بدری با بیان اینکه تنظیم گری بازار خودرو با دو شیوه افزایش 
تولید و شکســت انحصار امکان پذیر است، تاکید کرد: وزارت 

صمت حدود 7 ماه درگیر تدوین آیین نامه واردات خودرو بوده 
و بعد از گذشت این مدت شرکت هایی را مجاز به واردات دانسته 
که یا تولید کننده بوده و یا از افراد خاص هستند. یعنی مجددا 
واردات خودرو در انحصار قرار می گیرد. ضمن اینکه خودروهایی 
که برای واردات معرفی شدند نیز کیفیت مناسبی ندارند. در حال 
حاضر کیفیت خودروهای خارجی تولید ســال های 2012 الی 
2014 به مراتب بهتر از خودروهای صفر کیلومتر تولید داخلی 
هستند. بنده معتقدم هیچ کار عملیاتی انجام نشده چرا که وزیر 
در گیر روزمرگی و حاشــیه ای خودروسازان بوده و انتظارت را 

برآورده نکرده است.
ناتوانی وزیر در کنترل قیمت مصالح ساختمانی

نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی در 
خصوص عملکرد وزارت صمت در حوزه ساماندهی بازار مصالح 
ساختمانی به ویژه سیمان و فولاد، اظهار کرد: وزارت صمت باید 
پاسخ دهد که قیمت مصالح ساختمانی مانند سیمان و فولاد را با 
چه قیمتی تحویل گرفته و هم اکنون چه قیمت دارند. در طول 
یک ســال اخیر قیمت مصالح ساختمانی به دلیل سومدیریت 
مجموعه وزارت صمت به شــدت افزایــش یافته و مجدداً به 
محدوده قیمت قبل بازگشته و وزارت صمت نیز مدعی کنترل 
بازار شده است. از طرفی تعداد محدودی از تولیدکنندگان فولاد، 
محصولات خود را با قیمت جهانی در بازار سرمایه عرضه کردند 
و اگر هم اکنون قیمت آن کاهش پیدا کرده به دلیل افت قیمت 

جهانی آن بوده است.
وزیر صمت در جلسه استیضاح علاوه بر نمایندگان 

باید افکار عمومی را هم قانع کند
وی با بیان اینکه آمار و ارقامی که وزارت صمت ارائه می کند 
به هیچ عنوان در جامعه قابل رویت نیست افزود: مردم در حالی 

برای خودروی تولید داخل 400 میلیون تومان پرداخت می کنند 
که به لحاظ کیفیت بسیار نامناسب بوده و امنیت جانی هم ندارند 
و سالانه بیش از 17 هزار نفر در سوانح رانندگی جان خود را از 
دست می دهد، عملکرد وزیر صمت نشان می دهد که به فکر 
مردم نبوده است لذا فردا باید در صحن علنی نسبت به عملکرد 
خود پاسخ گو بوده و افکار عمومی و نمایندگان را قانع کند. در 
نهایت نمایندگان برای عزل و یا ماندن وی تصمیم گیری خواهند 
کــرد. امیدوارم وزیر علاوه بر نمایندگان، افکار عمومی را نیز از 

عملکرد خود قانع کند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اقدامات 
وزیر صمت برای پس گرفتن امضا متقاضیان استیضاح اظهار 
کرد: وزیر آقای رئیســی در طول 10 روز گذشته به روش هایی 
متوسل شــده که خود آنها به دولت های گذشته نقد داشتند. 
روش هایــی که به هیچ عنوان در شــأن دولت انقلابی آقای 
رئیسی نبوده و ایشــان باید در پیشگاه خداوند، مردم و وجدان 

خود پاسخگو باشند.
 هدف از استیضاح وزیر صمت ترمیم 

و تقویت دولت است
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در پایان 
تأکید کرد: هدف از استیضاح وزیر صمت به هیچ عنوان تضعیف 
دولت نبوده بلکه هدف تقویت، ترمیم و حمایت از دولت است. 
استیضاح کنندگان هیچ بحث شخصی ندارند و این امر به دلیل 
عدم تحقق برنامه و وعده های وزیر است. اینکه رئیس جمهور 
سه ماه قبل برای تفکیک وزارت صمت و معرفی دو وزیر قول 
می دهد بدین معنی است که رئیس جمهور هم به ناتوانی وزیر 
صمت اعتقاد دارند. حال اگر رئیس جمهور برای جا به جایی وزیر 

در معذوریت قرار گرفته ما به وی کمک می کنیم.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس: وزیر صمت در طول ۱۰ روز گذشته به روش هایی متوسل شده که به هیچ عنوان در شأن دولت نیست

عرضه خودروهای دپو شده در پارکینگ، افزایش تولید نیست
برای اجرا به وزارت ارتباطات و شورای عالی فضای مجازی؛

 رئیسی »قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« 
را ابلاغ کرد

رئیس جمهور »قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« را برای اجرا به وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و شورای عالی فضای مجازی ابلاغ کرد.

به گزارش ایلنا، ســید ابراهیم رئیسی در اجرای اصل 12۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران، »قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« را که در جلســه علنی روز چهارشنبه سی ام 
شهریور ماه 1401 مجلس شورای اسلامی تصویب و در تاریخ 20 مهر 1401 به تایید شورای 
نگهبان رسیده است، برای اجرا به »وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات« و »شورای عالی فضای 

مجازی« ابلاغ کرد.

 انتقاد پزشکیان از اصولگرایان:
 به جای اینکه بگویند بلد نبودیم

 می گویند رهبری اینطور گفته است
مسعود پزشکیان نماینده اصلاح طب مجلس به روزنامه شرق گفت: اگر طبق 
آنچه در سیاست های کلی گفته شد عمل می کردیم، اکنون باید قدرت اول 
منطقه می بودیم. اشــکال در افرادی است که به اسم سیاست های کلی راه 
خودشان را می روند و سیاست هایی را که رهبری فرمودند، زیر پا می گذارند 
و ادعا می کنند آقا این طور گفته اســت. درحالی کــه طبق گفته رهبری در 
سیاست های کلی، قرار بود تا سال ۱۴۰۴ قدرت اول منطقه باشیم اما بررسی 

کنید آیا قدرت اول شدیم یا عقب ماندیم؟
این نماینده مجلس با انتقاد از برخی مسئولان ادامه داد: »کسانی که نارسایی های خودشان را 
توجیه می کنند، دیگران را مخالف نظام معرفی می کنند. آنها با این بهانه ها سعی در حذف دیگران 
دارند و این نوع نگاه اشکال دارد«.پزشکیان در پاسخ به این سؤال که دولت و مجلس باید چه 
برنامه راهبردی برای کاهش نارضایتی ها و رفع احساس تبعیض و ایجاد اشتغال و... ارائه دهند؟ 
گفت: »قانون و سیاست های کلی اگر درست اجرا می شد، اصولا نباید چنین مشکلاتی به وجود 
می آمــد و زمینه ایجاد نارضایتی را ایجاد می کرد؛ اما به جای اینکه اعتراف کنیم ما بلد نبودیم 
سیاست های کلان را به درستی اجرا کنیم و بپذیریم و بگوییم ما قصور کردیم، می گوییم آنها ضد 
انقلاب اند، آنها توطئه گر هستند، آنها فلان اند؛ درحالی که ما بلد نبوده ایم سیاست را درست اجرا 
کنیم«.او تأکید کرد: »اگر به درستی سیاست های کلان و برنامه های راهبردی را اجرا می کردیم، 
اشتغال ایجاد می شد و فقر از بین می رفت و فساد می خشکید؛ اما اکنون برای فرار از مسئولیت به 
معترض می گویند تو با نظام مخالفی! آنها به جای اینکه بگویند ما بلد نبوده ایم، می گویند رهبری 
این طور گفته است  اما این حرف ها صحت ندارد«. پزشکیان در ادامه تأکید کرد: »رهبری گفته اند 
طبق سیاست های کلی عمل کنید.او ادامه داد: »عده ای از این آقایان به جای اینکه اشکالات را 
بپذیرند، می گویند همه تقصیرها به گردن اصلاح طلب هاست. تقصیرها برعهده فلان گروه است؛ 
یعنی هیچ قصوری را متوجه خود نمی دانند و همه تقصیرها به گردن دیگران است؛ یعنی از این 
فرصت برای تسویه حساب های دسته و گروهی و جناحی خودشان استفاده می کنند«.پزشکیان 
گفت: منطق حکم می کند صدای اعتراضات بخشی از جامعه که به کف خیابان آمده اند و حرفی 
برای گفتن دارند، از سوی مسئولان امر باید شنیده شود و به جای بی توجهی به این مطالبات، 
سعی در جبران مواردی شود. البته شاید در مقطعی با روش های مختلف بتوان این اعتراضات را 
ساکت کرد اما بیم آن می رود که در بلندمدت به آتش زیر خاکستر بدل شود که نگران کننده است.

نحوه دریافت وام 150 میلیونی سربازان
وام ۱۵۰ میلیونی به سربازانی که کارت پایان خدمت خود را در سال ۹۷ یا 

سال های پس از آن آینده دریافت کرده باشند، تعلق می گیرد.
به گزارش تجارت نیوز، جزئیات وام 1۵0 میلیونی سربازان اعلام شد.

 مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح درباره 
آخرین وضعیت اعطای وام اشتغال به سربازان ماهر اظهار کرد: در راستای خوشایند سازی خدمت 
سربازی و با پیگیری های انجام شده از سوی قرارگاه مهارت آموزی سربازان تصمیم بر آن شد تا 
وام های اشتغال 1۵0میلیون تومانی و چهار میلیارد تومانی به سربازان ماهر دارای شرایط پرداخت 
شود.سردار موسی کمالی با بیان اینکه شرط لازم برای تمامی سربازان متقاضی وام این است که 
حتما کارت پایان خدمت خود را در سال ۹7 یا سال های پس از آن تا چند ماه آینده دریافت کرده 
باشند، گفت: افراد دارای کارت پایان خدمت با شرایط مذکور اگر چنانچه یکی از سه شرطی که 
در ادامه گفته می شود را نیز دارا باشند می توانند برای درخواست این وام اقدام کنند.کمالی درباره 
این سه شرط نیز گفت: یکی از شروط داشتن گواهینامه مهارتی است و تفاوتی ندارد که سرباز 
این گواهی را قبل از خدمت، حین خدمت یا پس از خدمت دریافت کرده باشد. شرط دیگر داشتن 
مدرک کارشناسی یا بالاتر از آن بوده و شرط سوم نیز فارغ التحصیلی از هنرستان، دانشسرا یا 
آموزشگاه های علمی و کاربردی است.وی بار دیگر تاکید کرد که اگر فردی کارت پایان خدمت 
به تاریخ سال ۹7 یا پس از آن تا چند ماه آینده را داشته باشد و یکی از سه شرط مذکور را نیز 
دارا باشد می تواند برای دریافت وام اقدام کند.مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه مبلغ این وام 1۵0 میلیونی تومان برای خود اشتغالی 
و چهار میلیارد تومان برای کارآفرینی است، گفت: بازپرداخت این وام پنج تا هفت سال بوده و 
یک سال نیز تنفس دارد. سود این وام نیز چهار درصد است.سردار موسی کمالی درباره نحوه 
درخواست برای این وام نیز گفت: متقاضیان دارای شرایط باید به دفاتر پلیس+10 مراجعه کرده وا 

با پرداخت مبلغ ۵0هزار تومان درخواست خود برای دریافت وام را ثبت کنند. 

برنج بورس نشین شد و شالیکار خانه نشین 
شالی ها روی دست ماند

نماد برنج در بازار بورس برای دومین سال روشن شد اما همچنان چراغ برنج 
در شالیکوبی ها و بازار قرمز و خاموش است.

اگرچه برای دومین ســال چراغ برنج در بورس روشن می شود و ارقامی کیفی و پرمحصول 
نظیر طارم و فجر روی تابلوهای بورس ثبت شــده است اما در کف بازار و شالیکوبی ها حال 
وروز برنجکاران چندان خوب نیست.برنج طارم و فجر بورس نشین اما کشاورزان و شالیکارن 
آن خانه نشین و منتظر ورود تاجران و یا دولت برای خرید برنج هستند و محصول آانان روی 
دست مانده است.علی جعفری کشاورز میاندرودی با بیان این که وضعت تولید برنج امسال خوب 
بود اما همچنان محصول را به فروش نرساندیم، افزود: سال قبل از فروض برنج ضرر کردیم 
و بعدها با قیمت چندبرابری در بازار عرضه شده است.وی در گفتگو با بازار با اشاره به این که 
دولت کشاورزان را تشویق به کشت برنج پرمحصول کرده است، افزود: قیمت برنج پرمحصول 
نسبت به ارقام محلی و کیفی پایین است از این رو تقاضا داریم نسبت به خرید تضمینی این 
محصولات برنامه ریزی شود. وی با بیان این که کشاورزان برای کشت و برداشت برنج به بانک 
ها و اشخاص بدهی دارند، گفت: بسیاری از آنان چاره ای ندارند محصول با نرخ پایین برای تامین 
نیازها به فروش برسانند.برنج مازندران دومین سال حضور در بورس را تجربه می کنند و این 
بورس نشینی در سال گذشته دستاورد چندانی برای کشاورزان نداشت و در نهایت حجم اندکی 
از محصولات از طریق بورس به فروش رفت. بی اعتمادی مردم به بورس در پی قرمزشــدن 
های مکرر سبب شده تا بسیاری از فعالان اقتصادی و مردم به این بازار چندان اعتمادی نداشته 
باشند اما با این حال متولیان امر توصیه می کنند که حذف دلال و واسطه گری از مزیت های 
این بازار است.اسماعیل یزدان پناه مدیرعامل مرکز تجارت برنج ایران در گفتگو با خبرنگار بازار 
برای دومین سال معاملات برنج در تالار کالای کشاورزی ایران اظهار داشت: سال قبل برنج 
طارم وارد بورس شده بود و امسال علاوه بر آن برای حمایت از برنج های پرمحصول، نماد برنج 
فجر وارد بورس کالای کشاورزی شد.وی با اظهار این که کشاورزان می توانند برنج طارم و فجر 
را از طریق بورس کالای کشاورزی در سراسر ایران به فروش برسانند، گفت: مرکز تجارت برنج 
ایران به عنوان انبار معتمد بورس کالای کشاورزی است موفق شد برنج را وارد بورس کند و 
کشاورزان می توانند برنج را به این مرکز ارائه دهند.وی از کشاورزان خواست تا دغدغه ای برای 
فروش محصول نداشته باشند، افزود: در بورس کالای کشاورزی، کشاورزان می توانند محصول 
را به صورت کلی و یا جزئی به فروش می رسانند و با توجه به حذف واسطه ها، مصرف کنندگان 
می توانند به صورت مستقیم و با قیمت شفاف برنج مورد نیاز را خریداری کنند.مصطفی طاهری 
رئیس کمیسیون صنایع مجلس نیز با اظهار این که عرضه کالاهای مختلف نظیر فولاد، سیمان 
در بورس موفقیت آمیز بود، افزود: طی یکسال گذشته این روش توانسته منجر به تعادل قیمت 
در بازار شود و تولیدکننده و مصرف کننده از آن رضایت داشته است.بیش از دو ماه از برداشت 
برنج می گذرد و درصد بالایی از محصولات کشاورزان در انبارها و شالیکوبی ها مانده است و باید 
دید آیا بورسی شدن می تواند بازار برنج را در استان گرم کند.رضا حاجی پور نمایندم مردم آمل 
درمجلس با اشاره به نوسانات بازار بورس و ضررهای مردم گفت: افراد زیادی سرمایه و دارایی 
ها خود را در این بازار از دست داده اند و نوعی بی اعتمادی به این بازار وجود دارد.وی در گفتگو 
با بازار با اظهار این که محصولات کشاورزان در شالیکوبی ها دپو شده است و فروش نمی رود 
از دولت و موتولیان امر خواست تا نسبت به خرید تضمینی برنج از کشاورزان اقدام کنند تا انگیزه 
برای تولید در کشت بعدی داشته باشند.وی درباره واردات برنج گفت: امسال میزان تولید ۵00 
هزار تن بیشتر از سال قبل بود و با این حال شاهد واردات مقادیر زیادی رنج هستیم بنابراین باید 
توزیع این اقلام در بازار با مدیریت صورت گیرد تا تولیدکننده داخلی متضرر نشود.طبق آما رسمی 
جهاد کشاورزی مازندران امسال 21۵ هزار هکتار از زمین های کشاورزی استان زیر کشت اول 
رفته است و پس از آن حدود 10۵هزار هکتار نیز از اراضی استان به خصوص حوزه آبریز دشت 

هراز به زیر کشت دوم رفت که اکنون کشاورزان سخت مشغول برداشت کشت دوم هستند.
بررسی های میدانی از بازار مازندران نشان می دهد همچنان بازار برنج در شالیکوبی های استان 
کم رونق است و بیشتر تقاضای خرید بریا کشت دوم یا رتون است که هر کیلو برنج کشت دوم 

حدود 10۵ تا 110 هزار تومان خرید و فروش می شود.

اخبار کوتاه 

 افزایش تنش نه خواست تهران است نه آنکارا

داپ حقابه ایران از ارس را ۳۰ درصد کاهش می دهد
مدیرکل دفتر رودخانه های مرزی و منابع آب مشترک وزارت 
نیرو با بیان اینکه طبق مطالعات انجام گرفته و با فرض تکمیل 
پروژه داپ ســهم ایران از منابع آب در این حوضه در حدود 
2۵ الی 3۰ درصد کاهش خواهد یافت، گفت: قطع و یا کاهش 
آورد رودخانه مرزی ارس توسط ترکیه که منجر به مشکلات 
جدی برای تامین آب شــرب و کشاورزی مناطق پائین دست 
می شــود؛ می تواند موجب پیامدها و اثرات منفی اجتماعی و 

سیاسی در رابطه با ترکیه هم شود.
جبار وطن فدا در گفت وگو با ایلنا، درباره اجرای پروژه داپ ترکیه روی ارس و 
 EAST( برنامه ایران برای جلوگیری از عدم اضرار اظهار داشت: پروژه داپ
ANATOLIAN PROJECT( نام طرح توسعه ای در کشور ترکیه 
و در منطقه آناتولی شرقی است. این طرح شامل 14 استان از جمله استان های 
آگری، ارزروم، اردهان، بینگول، کارس، اقدیر و ... اســت. طبق اسناد رسمی، 
تاریخ شروع پروژه آناتولی شرقی 27 آگوســت 1۹۹8 است. طرح داپ یک 
طرح توسعه ای جامع در زمینه های مختلف شامل ساختار جمعیت، آموزش، 
سلامت، زنان و خانواده، منابع زمین و آب، تولید محصولات زراعی، دامپروری، 
آبزی پروری، جنگلداری، صنایع تولیدی، انرژی، معدن، ساختار مالی و بانکداری، 
ساخت و ساز و تجارت، حمل و نقل و ارتباطات، فرهنگ و گردشگری، صنایع 
دستی، سکونتگاه ها و بخش های زیست محیطی است. برنامه اقدام این طرح در 

سال 201۳ تنظیم و آغاز شده است.

اهداف آنکارا از اجرای داپ
وی افزود: این طرح شامل افزایش سطح زیر کشت و افزایش آبزی پروری 
و همچنین تولید انرژی برق است که مجموعاً منجر به ایجاد سدهای متعدد 
و همچنین افزایش مصارف در بالادست رودخانه ارس به عنوان اصلی ترین 
جریان آب در این منطقه خواهد شــد. این پروژه در ســال های اخیر سرعت 
بیشتری گرفته بطوری که یکی از شــاخص ترین سدهای آن تحت عنوان 
کاراکورت سال گذشته آبگیری شد.مدیرکل دفتر رودخانه های مرزی و منابع 
آب مشترک وزارت نیرو تصریح کرد: افزایش سطح زیر کشت در بالادست 
در قالب طرح های توسعه کشاورزی و شبکه های آبیاری با مجموع حدودی 

2۳0هزار هکتار در مراحل مختلف مطالعاتی و مکان یابی و اجرایی قرار دارد. 
افزایش استحصال آب و افزایش برداشت در بالادست منجر به کاهش آورد 

رودخانه و ایجاد مشکل در پایین دست خواهد شد.
مخاطرات جدی داپ برای حقابه های ایران و آذربایجان

وی با اشاره به اثرات اجرای طرح بر منابع آب ارس گفت: مهمترین مولفه های 
داپ در بالادســت حوضه آبریز ارس شامل 14 ســد همچون کاراکورت و 
صفاکوی در حال بهره برداری و سویلمز، توزلوجا در حال برنامه ریزی و ساخت، 
7 شبکه آبیاری و 10 طرح برقابی است. طبق مطالعات انجام گرفته و با فرض 
تکمیل پروژه داپ ســهم ایران از منابــع آب در این حوضه در حدود 2۵ الی 
۳0 درصد کاهش خواهد یافت که می تواند تأمین حقابه های تاریخی،  قانونی 
و عرفی اراضی پایاب رود ارس، چه در کشور ایران و چه در کشور جمهوری 
آذربایجان را با مخاطرات جدی مواجه کند. این مسأله می تواند در دوره آبگیری 

مخازن سدها نیز به صورت مقطعی چالش های جدی در منطقه ایجاد کند.
از سال ۹۷ پیگیر پروژه داپ هستیم

وطن فدا تاکید کرد: دســتگاه دیپلماسی کشــور یعنی وزارت امورخارجه با 
همکاری وزارت نیرو، در اعتراض به آثار ناشــی از تکمیل این برنامه، از سال 
1۳۹7 نسبت به ارسال یادداشت هایی به کشور ترکیه اقدام کرده است. هچنین 
اقداماتی در راستای مذاکره دوجانبه با ترکیه پیرو جلسه برگزار شده در سال 
1400 در سطح معاونین وزیر و با موضوع اقدامات ترکیه بر روی رودخانه ارس 
انجام شده است. توافقی مبنی بر تشکیل کمیته های همکاری های مشترک و 

ادامه روند مذاکرات در خصوص رودخانه ارس با طرف ترک انجام شده است، 
که این توفیق و امید به حصول تفاهم برای نخستین بار طی سال های متمادی 

و پس از مطالبه و پیگیری های مکرر ایران، با طرف ترک حاصل شد. 
افزایش تنش خواست هیچ یک از دو طرف مذاکره نیست

وی یادآور شد: لازم به ذکر است دو کشور ایران و ترکیه دارای سطح تعاملات 
گسترده ای بوده و منافع مشترکی را در منطقه دنبال می کنند، که از آن جمله 
می توان به مبادلات تجاری، اشــتراکات موجود در خصوص امنیت منطقه، 
موضوع توریسم و مراودات اقتصادی اشاره کرد، نتیجتاً افزایش تنش خواست 

هیچ یک از دو طرف مذاکره نیست.
تبعات منفی سیاسی و اجتماعی داپ گریبان ترکیه را هم می گیرد

مدیرکل دفتر رودخانه های مرزی و منابع آب مشترک وزارت نیرو خاطرنشان 
کرد: با توجه به موقعیت اســتراتژیک رودخانه مرزی ارس، کشور ترکیه باید 
حقوق کشــورهای پائین دست این رودخانه شــامل جمهوری آذربایجان و 
استان های آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و اردبیل در شمال غرب ایران را 
به رسمیت شناخته و مانع جریان آب به پائین دست نشود. قطعا قطع و یا کاهش 
آورد رودخانه مرزی ارس توسط ترکیه که منجر به مشکلات جدی برای تامین 
آب شرب و کشاورزی مناطق پائین دست شده؛ می تواند موجب پیامدها و اثرات 
منفی اجتماعی و سیاسی در رابطه با ترکیه هم شود، بنابراین ما به آینده مذاکره 
در خصوص موضوع آب ارس خوشبین هستیم و انتظارات خود را نیز به طرف 

ترک به صورت بسیار شفاف اعلام کرده ایم.

بر اساس اعلام ادارات جهادکشاورزی استان های 
زعفران خیــز، دولت از فــردا خرید تضمینی این 
محصول را با هدف حمایت از کشاورزان آغاز می کند. 
اما، کارشناسان معتقدند؛ به دلیل به کارگیری سازو 
کار های غلط، خرید تضمینی زعفران به جای حمایت 

از کشاورزان، دغدغه دلالان را از بین می برد.
به گزارش اقتصادآنلاین؛ برداشت زعفران در کشور به اوج خود 
رســیده است، معمولاً هر ساله با اوج گرفتن برداشت محصول، 
افت قیمت ها اتفاق می افتد و دولت با هدف حمایت از کشاورزان 
دست به خرید تضمینی می زند. کارشناسان بر این باروند؛ به دلیل 
به کارگیری سازو کار های غلط، خرید تضمینی زعفران نتایج مورد 
انتظار را به همراه ندارد و به جای حمایت از کشــاورزان، دغدغه 
دلالان برای فروش و بازارشــان را از بین می برد.علی حسینی، 
عضو شــورای ملی زعفران ایران، در اینبــاره به اقتصاد آنلاین 
گفت: سال هاســت دولت ها خرید تضمینی را به عنوان یکی از 
راه های حمایتی از کشاورزان در هنگام افت قیمت محصولات 
به کار می گیرند اما، خرید تضمینی هیچگاه نتوانسته است آنگونه 
که باید مؤثر باشد و نتایج مطلوبی نداشته است.وی ادامه داد: در 
خصوص زعفران نتایج خرید تضمینی به مراتب نامطلوب تر و حتی 
در مواردی به زیان کشاورزان بوده است.حسینی توضیح داد: در 
حال حاضر دولت در طرح خرید تضمینی زعفران مبادرت به خرید 
زعفران فرآوری شــده می کند، در حالی که امکان فرآوری تمام 

محصول برای همه  کشاورزان به دلیل مشکلات مالی وجود ندارد.
وی اظهار کرد: عدم توان مالی کشــاورزان برای فرآروی موجب 
شده دلالان ورود کنند و محصول را از کشاورزان ارزان بخرند و 
با قیمت بالاتر در خرید تضمینی به دولت بفروشند.این کارشناس 
معتقد است، اگر دولت قصد حمایت از کشاورز در زمان افت قیمت 
زعفران را دارد باید ســازکار درستی را به کار گیرد تا نتیجه خرید 
تضمینی به جای حمایت از کشاورز کاهش دغدغه بازار دلالان 
نشود.حسینی پیشنهاد داد؛ برای اصلاح ساز و کار خرید تضمینی 
زعفــران، دولت خرید گل زعفران از کشــاورز را جایگزین خرید 
زعفران فرآوری کند.این عضو شــورای ملی زعفران اضافه کرد: 
همچنین دولت می تواند در حمایت از کشــاورزان، گل زعفران را 
از آن ها تحویل بگیرد و پس از فرآروی به آن ها بگرداند و پس از 
فروش محصول هزینه فرآوری را از کشاورزان بگیرد.بر اساس این 
گزارش؛ طبق اعلام ادارات جهاد کشاورزی استان های زعفران خیز، 
با هدف حمایت از کشاورزان و تولید کنندگان زعفران و ساماندهی 
قیمت این محصول، خرید تضمینی زعفران از فردا 10 آبان ماه آغاز 
 می شود.قیمت خرید تضمینی نگین زعفران به ازای هر کیلوگرم

 41 میلیون و ۳۵0 هزار تومان، نگین معمولی ۳۶میلیون تومان، 
شبه نگین ۳۳ میلیون تومان و پوشال مرغوب ۳2 میلیون تومان 
تعیین شده است.پیش از این مسئولان وزارت جهاد کشاورزی، از 
در نظر گرفتن 1۳ میلیارد تومان در قانون هدفمندی یارانه ها برای 

خرید تضمینی زعفران از کشاورزان خبر داده بودند.

رئیس هیات مدیره کانون صنایع غذایی خاطر نشان کرد: کسانی که درباره 
FATF باید تصمیم بگیرند خود و فرزندان مبادرت به تجارت خارجی می کنند 
و می دانند که باقی ماندن در این لیســت سیاه چه عواقبی دارد، این تصمیم 
سیاسی است و اصرار آنها برای باقی ماندن در این لیست را نمی دانم؛ دلیلی 

وجود ندارد که ما اقتصاد را به گروگان تعدادی دلال در آوریم.
محمدرضا مرتضوی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این پرسش که روسیه توافق اجازه صدور 
غلات از بنادر دریای سیاه را تعلیق کرده است، آیا این موضوع تاثیری در تامین غلات در ایران 
می گذارد؟ گفت: اگر این تعلیق در گفت وگوهای بین طرفین حل نشود افزایش قیمت غلات 
در بازارهای جهانی را به همراه خواهد آورد که بدون تردید ایران از این موضوع نیز تاثیر خواهد 
پذیرفت.این فعال اقتصادی با بیان اینکه تعلیق صدور غلات از بنادر سیاه بر روند کاهشی شدن 
قیمت کالاهای اساسی در بازارهای جهانی تاثیر خواهد گذاشت گفت: برداشت های بزرگ باعث 
شد که روند کاهشی شدن قیمت ها در بازارهای جهانی کند  شود و اگر اوکراین از این بازار خارج 
شود احتمال افزایش قیمت ها وجود دارد و می توان امیدوار بود که به زودی این تعلیق لغو شود.وی 
با بیان اینکه قیمت روغن و ذرت متاثر از این تعلیق قرار خواهد گرفت، افزود: به نظر می رسد که 
این افزایش قیمت در نهایت امنیت غذایی کشورها به ویژه ایران را تحت تاثیر قرار ندهد.به گفته 
این فعال اقتصادی، قیمت  غلات پیش از جنگ برای ایران مناسب بود اما بعد از جنگ اوکراین 
و روسیه، اوکراین از اولویت های تامین کنندگان نخت غلات ایران خارج شد و ایران منابع تامین 
غلات را توسعه داد.رئیس هیات مدیره کانون صنایع غذایی تصریح کرد: چند سال پیش من طی 
اظهارنظری اعلام کردم که ایران تا 10 سال آینده حداقل هر سال باید 20 میلیون تن غله  وارد 
کشور کند؛ برخی نسبت به این دیدگاه انتقاداتی وارد کردند و آن را غیرواقعی دانستند اما بعد از 
گذشــت چند سال مشخص شده است که ما سالانه به واردات حداکثر 20 میلیون تن کالای 
اساسی از جمله گندم، جو، ذرت، شکر، دانه های روغنی، روغن، برنج نیاز داریم و بعید است که در 
سال های آتی به یک نقطه  بی نیازی از واردات این اقلام برسیم.به گفته وی؛ کوتاهی ها در زمینه 

الگوی کشت و مدیریت آب در کشور بر این موضوع صحه می گذارد.

مرتضوی در پاسخ به این پرسش که ایران همچنان در لیست سیاه FATF باقی ماند آیا این 
موضوع در تجارت خارجی ما تاثیر می گذارد؟ افزود: 2 کشور در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی 
علیه پولشویی هستند که ایران یکی از این  دو کشور است. فعالان اقتصادی این موضوع را در 
شان جمهوری اسلامی نمی دانند اما برخی در کشور به این مسئله افتخار می کنند.رئیس هیات 
 FATF مدیره کانون صنایع غذایی با بیان اینکه دلیلی برای باقی ماندن ایران در لیست سیاه
وجود ندارد، اذهان کرد: قواعد و قوانین این سازمان در بانک های ایران اجرا می شود و ماندن در این 
لیست بدون تردید به تجارت خارجی ما کمک نخواهد کرد و هزینه های تجارت بین المللی را بالا 
می برد و احتمال اینکه هزینه تجارت خارجی در ماه های آینده افزایش پیدا کند باز هم وجود دارد.به 
گفته وی؛ کسانی که درباره FATF باید تصمیم بگیرند خود و فرزندان مبادرت به تجارت خارجی 
می کنند و می دانند که باقی ماندن در این لیست سیاه چه عواقبی دارد، این تصمیم سیاسی است و 
اصرار آنها برای باقی ماندن در این لیست را نمی دانم؛ دلیلی وجود ندارد که ما اقتصاد را به گروگان 
تعدادی دلال در آوریم.مرتضوی در پاسخ به این پرسش که شما به عنوان یک فعال اقتصادی 
چه پیشــنهاداتی برای برون رفت از این بحران های اقتصادی ارائه می دهید؟ گفت: دولت ها با 
وعده های مشخص زمام امور را به دست می گیرند و اگر نتواند به وعده های که داده اند عمل کند 
بدون تردید بغض متراکمی در جامعه ایجاد می شود که این بغض در حالت های مختلف می تواند 
جامعه را ملتهب کند.وی با اشاره به کنترل نشدن تورم در 14 ماه اخیر، گفت: اجاره بها خانه در 
ایران در ۳ سال اخیر ۳.۵ برابر شده است و در سال جاری 100 درصد اجاره مسکن افزایش داشته 
است؛ زمانی که دولت ها به دلایل سیاسی نمی توانند به قول های خود عمل کنند و زندگی مردم 
تحت تاثیر قرار می گیرد و جوانان نمی توانند آینده خود را روشن ترسیم کنند در نتیجه جامعه ملتهب 
می شود.وی با بیان اینکه این روزها فقط حرف تحویل مردم داده می شود، گفت: کسی علاقه ندارد 
به خیابان ها بیاید. وقتی جوانان ها می بینند، جوابی به خواسته های آنها داده نمی شود بدون تردید 
اعتراض های آنها از جایی نمود عینی پیدا می کند.مرتضوی ادامه داد: ناآرامی ها و توالی آن دلایلی 
دارد؛ این مشکلات اگر حل نشوند دوباره جوانه خواهد زد کارهایی را می توان انجام داد اما نمی دانم 

با چه منطقی هر فرصتی که برای کشور ایجاد می شود آن را می سوزانند.

 خرید تضمینی زعفران، کاهش دغدغه دلالان
 به جای حمایت از کشاورزان!

آغاز خرید تضمینی زعفران از امروز؛

 احتمال افزایش نرخ های جهانی قوت گرفت
اوکراین از فهرست تامین کنندگان نخست غلات ایران خارج شد

اگر هدف از فیلترینگ نگرانی از مسائل 
امنیتی است که با همین شرایط تصاویر و 
اخبار منعکس می شود و این فقط اذیت 

کردن کسب وکارها و مردم است.
غلامرضا نــوری قزلچه نماینده مجلس در مورد 
فیلترینگ فضای مجازی گفت: متاسفانه شرایط 
به وجود آمده بهانه به دســت کسانی داد که بدون 
این مسائل هم به دنبال فیلترینگ بودند. ما کماکان 
امیدواریم با برطرف شدن این شرایط ویژه، اینترنت 

به حالت قبل برگردد و فیلترینگ هم رفع شود.
 نماینده مردم بستان آباد در مجلس در مصاحبه با عصرایران گفت: الان کسب و 
کارها آسیب جدی دیده اند. شرکت های دانش بنیان، استارتآپ ها به ویژه آنهایی 
که حجم شان کوچک است به شدت آسیب دیده اند؛ تعدیل نیرو انجام داده اند و 
در آستانه مهاجرت هستند. ما کلی سرمایه گذاری در کشور برای این کسب وکارها 
انجام داده ایم، اینها پیشران های پیشرفت کشور در حوزه های مختلف از جمله 
اقتصاد هستند و به همین راحتی از دست می روند.وی با بیان اینکه فیلترینگ حتی 
در این شرایط قابل دفاع نیست؛ گفت: اگر هدف از فیلترینگ نگرانی از مسائل 
امنیتی است که در حال حاضر با همین شرایط فیلترینگ همه تصاویر و اخبار 
منعکس می شود و این فقط اذیت کردن کسب وکارها و مردم است. نوری قزلچه 
گفت: شورای عالی فضای مجازی این اختیارات را برای فیلترینگ داشت. شاید 
اسم این کاری که شورای عالی فضای مجازی انجام داده است قانونگذاری نباشد 
ولی اهمیت آن از 10 قانون نیز بیشتر است. یک شیوه نامه ای نوشته می شود و 

مصوبه ای درشورای عالی مطرح می شود که اثرش 
از ده قانون در جامعه نیز بیشتر است و اجرا آن نیز 
سریعتر و روان تر است. وقتی هم که ما می گوییم 
این شورا قانونگذاری کرده است می گویند این شورا 
قانونگذاری نمی کند ولی در عمل خیلی مهمتر از 
قوانین مجلس، قانون وضع می کند و اتفاقا سریعتر 

از قوانین مجلس نیز اجرایی می شود.
 وی تصریح کرد: امیدواریم حاکمیت این مسیر را 
برای کسب وکارهای خرد و متوسط و گردش آزاد 
اطلاعات در جامعه نبندند. برخی، راهکار طبقاتی کردن اینترنت را مطرح می کنند 
که این طبقاتی کردن هم کاری نامطلوب و آثار بدی را در جامعه می گذارد. طبقاتی 
کردن اقشار در دسترسی به اینترنت کار نادرستی است و نباید به این سمت برویم. 
نوری قزلچه گفت: چون مبنای بحث اینجا تکنولوژی است پس ممنوعیت ها 
جواب نمی دهد. ما می گوییم نه خودتان و نه ملت را اذیت کنید چرا که اینجا 
بحث تکنولوژی است و در تکنولوژی هر روز یک ابداع جدیدی اتفاق می افتد که 

سریعا همه اینها را پشت سر می گذارد.
 عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه آثار سوء این فیلترینگ در اقتصاد 
کشور قابل مشاهده است گفت: اینگونه رفتار کردن با مردم درست نیست. اینکه 
بخواهیم مدام به مردم بگوییم فلان کار را انجام دهید یا فلان کار را انجام ندهید یا 
درفلان پلتفرم بروید و نروید در شان آنها نیست. می توانیم سیاست گذاری داشته 
باشیم که اهداف حاکمیت که منافع ملی نیز در آن است پیش برود ولی به این 

شکل اولیه جواب نمی دهد .

کرمانشاهی گفت: متاسفانه بخش دولتی 
در همه مسائل دخالت می کند و بعد که 
خراب می شود ابزار کنترلی و بازرسی را 
زیاد می کند. نتیجه اش هم که می بینید 
آب از آب تکان نمی خورد و نهایتا از جیب 

مردم هزینه می شود.
کیومرث کرمانشاهی معاون کل اسبق سازمان 
توسعه تجارت در گفتگو با بازار، درباره توافق تجارت 
آزاد صورت گرفته بین ایران و پاکســتان و اینکه 

این توافق چقدر می تواند باعث تقویت اقتصادی شود؟ گفت: پاکستان یکی از 
کشورهای همسایه است که در خیلی از این پیمان های منطقه ای دو جانبه و 
چند جانبه ما با پاکستان توافق نامه هایی متعدد و مختلفی را امضا کردیم. در حال 
حاضر بحث توافقنامه تجاری که امضا شده اگر توجه لازم به این موضوع نشود 

بعید می دانم اتفاق خاصی در این زمینه پیش بیاید.
وی ادامه داد: در این توافق اول باید اطلاعاتی که داریم را نســبت به طرف 
پاکستانی یا هر کشوری که توافق اقتصادی می بندیم ارتقا بدهیم. یعنی اینکه 
ببینیم مزیت های کشورهای طرف مقابل چیست؟ آن چیزی که مسلم هست 

مزیت پاکستان در برخی از کالاهای کشاورزی خوب است.
او تصریح کرد: پاکستان جزو کشورهای توسعه یافته  است ولی ظاهرا ظرف 
ســال های اخیر اقدامات اصلاحی در این کشور صورت گرفته است. بعنوان 
مثال، در حوزه صنعت ســهم تجارتی که برای صادرات دارد 17 درصد است 
ولی سهم بخش کشاورزی حدود سه برابر این عدد به چشم می خورد. در بخش 

کشاورزی محصولاتی مثل، انبه، پرتقال و نارنگی 
همچنین برنج از مرغوبیت خوبی برخوردار است که 

مزیت های خوبی بشمار می آید.
کرمانشــاهی اظهار کرد: اگر اطلاعات خود را 
درباره پاکســتان و محصولاتی که دارند بخوبی 
افزایش بدهیم می توان تجارت خوبی با این کشور 
داشته باشیم. در برخی از حوزه ها و محصولات نیاز 
داریم واردات یا صادرات صورت بگیرد و بالعکس 
پاکستان همینطور است ومی تواند منجر به تقویت 
رابطه اقتصادی دو کشــور شود. معاون کل اسبق سازمان توسعه تجارت ادامه 
داد: دولت باید بخش خصوصی را مامور این کار کند تا دستاوردهای مهم را به 
ارمغان آورد. ظاهرا اقتصاد ما را سه بخش تشکیل می دهد. بخش دولتی، بخش 
تعاونی و بخش خصوصی. بخش دولتی، در حقیقت بخش سیاست گذاری را باید 
برعهده داشته باشد ولی اینکه درست سیاست گذاری می کند یا خیر نیاز به این 
دارد که با بخش خصوصی و بخش تعاونی تعامل داشته باشد.او اضافه کرد: تا به 
امروز مشخص شده که دولت تاجر خوبی نیست. دولت باید فضا را باز کند. دولت 
برای اینکه در بخش خصوصی بتواند اقدامات لازم را در این راستا محیا کند باید 
زمینه را برای همکاری بخش خصوصی و تعاونی ایجاد کند تا بتواند با همدیگر 
تعامل و سیاستگذاری موفقی داشته باشند. کرمانشاهی خاطرنشان کرد: متاسفانه 
بخش دولتی در همه مسائل دخالت می کند و بعد که خراب می شود ابزار کنترلی 
و بازرسی را زیاد می کند. نتیجه اش هم که می بینید آب از آب تکان نمی خورد 

و نهایتا از جیب مردم هزینه می شود و مشکلات روز به روز بیشتر می شود.

در تکنولوژی، ممنوعیت جواب نمی دهد
قزلچه نماینده مجلس:

 افزایش دخالت دولت در تجارت بی فایده بوده است
تفاهمنامه با پاکستان سیاستگذاری درست می خواهد


